

بيانات عامة عن البرنامج التدريبي	
المسار التدريبي	الإدارة والقيادة
اسم الدورة باللغة العربية	إدارة العقود الدولية المتقدمة
اسم الدورة باللغة الإنكليزية	Advanced International Contracts Management
الفئة المستهدفة	- مدراء المشاريع والعقود في الشركات الدولية والمقاولين الكبار. - مهندسو المنظمات غير الحكومية والهيئات الإنسانية برنامج الأغذية العالمي، اليونيسف، - مسؤولو تطوير الأعمال في شركات المقاولات الساعية للعمل خارج بلدهم. - المستشارون والخبراء في تمويل المشاريع (Project Finance) - المحامون المتخصصون في عقود الإنشاءات الدولية.
اللغة	☒ العربية. ☐ الإنكليزية.
تهدف الدورة إلى	تعتمد الدورة على التحليل المقارن بين نماذج العقود ودراسات الحالة الواقعية. يبدأ التدريب بفيدبك 1999 كمرجع، ثم ينتقل إلى فيدبك 2017 مع التركيز على التغييرات التي تهم إدارة المطالبات. بعد ذلك، يُعرض نموذج عقد بوت مبسط ثم يتحول إلى حالة دراسية لمشروع محطة كهرباء أو طريق برسوم مرور. ثم ينتقل إلى المنظمات غير الحكومية: كيف تتعاقد هذه المنظمات، وما هي وثائق العطاءات الخاصة بها (مثل منهجيات اليونيسف و UNHCR). يتم توفير نماذج حقيقية لعقود (بعد إخفاء البيانات) ومحاكاة لإجراءات فض منازعة دولية.
توصيف الدورة	
عناصر و مكونات الدورة (بيان لأهم العناوين التي يتناولها البرنامج التدريبي)	الوحدة 1: فيدبك المتقدم – الكتب والتطبيقات - مراجعة سريعة لفيدبك 99 (الأحمر) للمقارنة - الكتب الأخرى لفيدبك - فيدبك 2017 (التحديثات الرئيسية) الوحدة 2: عقود البوت ومشتقاتها (PPP) - مفاهيم أساسية في تمويل المشاريع - أنواع عقود البوت - توزيع المخاطر في عقود البوت - دراسة حالة شاملة الوحدة 3: المنظمات غير الحكومية الدولية والبلدان المنكوبة - بيئة عمل المنظمات غير الحكومية (INGOs) - نماذج تعاقدية شائعة في المنظمات - إدارة المطالبات في بيئة المنظمات الوحدة 4: إجراءات العطاءات الدولية وتمويل المشاريع - إرشادات البنك الدولي والبنك الآسيوي - التأمينات والضمانات البنكية الدولية
المحصلات التدريبية (مخرجات البرنامج التدريبي والقيمة المضافة التي سيحصل عليها المتدرب)	- التمييز بين الكتب المختلفة لفيدبك (الأحمر، الأصفر، الفضي، الأزرق، الأخضر) وتطبيقاتها المناسبة. - تحليل بنود فيدبك المتقدمة: إدارة المطالبات الدولية، التحكيم، التأمينات، الضمانات البنكية الدولية. - فهم الفروقات الجوهرية بين فيدبك 1999 و 2017 (التغييرات في إجراءات المطالبات، اللجان، التمويل). - تصميم وهيكلة عقود البوت (Build-Operate-Transfer) ومشتقاتها BOO، BOOT، DBFO، BOT العكسي. - توزيع المخاطر في عقود البوت بين القطاع العام والخاص والممولين. - فهم آليات عمل المنظمات غير الحكومية الدولية (مثل أطباء بلا حدود، أوكسفام، الهلال الأحمر) في إدارة المشاريع الهندسية بالبلدان المنكوبة. - التعامل مع نماذج التعاقد السريعة (مثل نموذج فيدبك الأخضر للأعمال الصغيرة، وعقود الطوارئ المختصرة). - تطبيق دراسات حالة من مشاريع دولية حقيقية (مطارات، محطات كهرباء، طرق، مخيمات لاجئين).

Training program information	
Training Field	Leadership & Management
Training Program Title	Advanced International Contracts Management
Target Audience	• Project and Contracts Managers in international companies and major contractors. • Engineers in NGOs and humanitarian organizations (WFP, UNICEF, etc.). • Business Development Officers in contracting companies seeking to work abroad. • Consultants and experts in Project Finance. • Lawyers specialized in international construction contracts.
Training Language	☐ English ☒ Arabic
Program Overview	The course is based on comparative analysis between contract models and real-world case studies. The training begins with FIDIC 1999 as a reference, then moves to FIDIC 2017 with a focus on the changes that matter to claims management. After that, a simplified BOT contract model is presented, which then turns into a case study for a power plant or toll road project. The course then moves to NGOs: how these organizations contract, and what their tender documents are (such as UNICEF and UNHCR methodologies). Real contract templates are provided (with data redacted) along with a simulation of international dispute resolution procedures.
Course Outline	
Course Elements and Components	Module 1: Advanced FIDIC – Books and Applications • Quick Review of FIDIC 99 (Red Book) for Comparison • Other FIDIC Books • FIDIC 2017 (Key Updates) Module 2: BOT Contracts and Derivatives (PPP) • Basic Concepts in Project Finance • Types of BOT Contracts • Risk Allocation in BOT Contracts • Comprehensive Case Study Module 3: International NGOs and Disaster-Stricken Countries • INGO Work Environment • Common Contractual Models in Organizations • Claims Management in NGO Environments Module 4: International Tendering Procedures and Project Finance • World Bank and Asian Development Bank Guidelines • International Insurances and Bank Guarantees
Learning Outcomes	By the end of the program, participants will be able to: • Distinguishing between the different FIDIC books (Red, Yellow, Silver, Blue, Green) and their appropriate applications. • Analyzing advanced FIDIC clauses: international claims management, arbitration, insurances, international bank guarantees. • Understanding the fundamental differences between FIDIC 1999 and 2017 (changes in claims procedures, boards, and financing). • Designing and structuring BOT (Build-Operate-Transfer) contracts and their derivatives (BOOT, BOO, DBFO, Reverse BOT). • Allocating risks in BOT contracts between the public sector, private sector, and financiers.

- | | |
|--|--|
| | <ul style="list-style-type: none">• Understanding the working mechanisms of international NGOs (such as MSF, Oxfam, Red Crescent) in managing engineering projects in disaster-stricken countries.• Dealing with fast-track contracting models (such as the FIDIC Green Book for small works and abbreviated emergency contracts).• Applying case studies from real international projects (airports, power plants, roads, refugee camps). |
|--|--|